
22 accountant april 2011

N
iet wachten met communiceren tot het mis 
gaat. “Dit vind ik een belangrijk punt”, zegt 
Ben van der Veer aan het einde van het ge-
sprek. “Ik vind dat accountants meer moe-

ten communiceren, zowel over zichzelf als over wat ze 
doen, en zowel met elkaar als met hun opdrachtgevers 
als met hun maatschappelijke partners: publiek, poli-
tiek, toezichthouders. En niet alleen in crisistijd. Juist 
ook 'in vredestijd'.”
Van der Veer (1951) praat over zijn eigen professie. 
Tweeëndertig jaar werkte hij bij KPMG, vanaf 1999 als 
bestuursvoorzitter. Bij zijn afscheid in 2008 zei hij zijn 
nieuw verworven vrijheid over drie terreinen te willen 
verdelen: een derde voor privé, een derde voor maat-
schappelijke taken, een derde voor commissariaten.
“Dat is wonderwel gelukt”, constateert hij in 2011 te-
vreden. “Ik had geen toezeggingen en het was toch 

even afwachten of het bedrijfsleven zat te wachten op 
iemand met mijn kwalificaties. Maar inmiddels is het 
iedereen duidelijk dat juist dit een gelukkig tijdperk is 
voor commissarissen met financiële expertise.”

U bent bij vijf ondernemingen commissaris, bij alle vijf zit u in de  
auditcommissie en bij Reed Elsevier, TomTom en Siemens Nederland 
bent u voorzitter van die commissie. Is dat toeval?
“Integendeel. Ik werd er telkens meteen voor gevraagd 
en mijn antwoord was telkens: als jullie het niet had-
den gevraagd, had ik het zelf gevraagd. Met een plaats 
in de auditcommissie leer ik de onderneming het snel-
ste kennen en in de meest brede zin. Via die ingang 
krijg ik vroegtijdig de beste informatie over wat er aan 
de hand is in de onderneming. Want ik heb overleg 
met zowel de cfo, de externe accountant als eventueel 
de interne accountant.”

U zegt dat de externe accountant  beter moet communiceren.
“Als ik zeg dat er in de accountancy een gebrek aan 
communicatie is, dan doel ik op zowel de maatschap-
pelijk-politieke discussies rondom de toekomst van het 
vak als op de debatten rondom de kwaliteit van de au-
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 “De accountant is te voorzichtig.” Voormalig KPMG-bestuursvoorzitter    
Ben van der Veer is sinds 2008 commissaris bij diverse beursgenoteerde 
ondernemingen. Zowel in de dagelijkse controlepraktijk als in de publie-
ke debatten ziet hij bij zijn vakbroeders schroom en een voorkeur voor  
formele benaderingen. “Dat moet anders. Communicatie is de sleutel.”
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varing die informatie op waarde kan schatten. Laat dat 
potentieel dan niet onbenut, zeg ik. Het werk van de 
accountant resulteert in de verklaring, klopt, maar dat 
wil niet zeggen dat die verklaring het enige waardevol-
le resultaat is van dat werk. Buiten de verklaring om is 
er door de accountant veel meer te zeggen over de on-
derneming dan nu gebeurt.”

Maar de accountant schroomt.
“Ja, en dat is onterecht. Ik zie dat de ruimte er is, in de 
bestuurskamers. Pak die ruimte dan ook. Als je iets wil 
zeggen, doe het dan ook. En in het andere geval, als die 
ruimte niet expliciet wordt geboden, is de noodzaak dat 
te doen zo mogelijk nog groter. In dat geval moet de 
ruimte worden geclaimd.”

Is die ruimte nu groter dan pakweg tien jaar geleden?
“Ja, het krachtenspel is veranderd. Vanuit mijn huidi-
ge positie gezien: tien jaar geleden waren het de exter-
ne accountant en het management die samen optrok-
ken richting auditcommissie, nu zijn de rollen veel 
scherper afgebakend. Het overleg vindt plaats met drie, 
vier partijen die op gelijkwaardig niveau opereren:  
het management, de externe accountant, de interne 
accountant, de auditcommissie. Het is, met respect 
voor elkaars functies, prikkelender dan voorheen. Maar 
het kan nog beter dus.”

Commissarissen als opdraChtgeVer
Eurocommissaris Michel Barnier heeft voorgesteld de raad van 
commissarissen officieel tot opdrachtgever te benoemen van de  
externe accountant. De NBA steunt die maatregel. Bent u er  
voorstander van?
“Dat komt voor mij neer op een formalisering van  
wat in veel gevallen al praktijk is. De auditcommissie 
bespreekt met de accountant de reikwijdte van zijn  
opdracht, de fee moet worden goedgekeurd en als er 
wordt gewisseld van partner of van kantoor, dan wordt 
de auditcommissie ook daarbij betrokken. De perceptie 
is dat de accountant te veel wordt aangestuurd door het 
management. Goed, perceptie is werkelijkheid, daar 
moet dan op worden gereageerd. Ik heb er daarom 
niets op tegen de opdrachtgevende rol van de raad van 
commissarissen vast te leggen, overigens met behoud 
van de formele besluitvorming door de aandeelhou-
dersvergadering.”

dit. Als het gaat om de manier waarop de externe ac-
countant bij zijn opdrachtgever opereert, dan signaleer 
ik in het algemeen te veel voorzichtigheid. Dat is niet 
nieuw, denk ik, in mijn tijd zal dat ook het geval ge-
weest zijn. Maar nu ik aan de andere kant van de tafel 
zit, denk ik: dat mag wel wat uitgesprokener, dat mag 
wel wat concreter. Vertel mij eens iets meer, zeg ik dan 
tegen de accountant: u loopt hier een jaar rond in deze 
onderneming, u hoort dingen, ziet dingen, vertel mij 
eens wat u ervan vindt. Ik daag de man of vrouw uit. 
Sommigen vinden dat leuk en soms komen ze los en 
dan komt er een gesprek op gang waar je echt wat aan 
hebt: over zaken waar ze dan misschien niet het gede-
gen onderzoek naar hebben gedaan dat hoort bij de for-
mele audit, maar waar ze wel degelijk een duidelijke 
mening over hebben ontwikkeld. Waarom zou de ac-
countant die mening voor zich houden?”

Hij is bang dat het hem wordt nage dragen als later blijkt dat  
die mening onjuist was?
“Er is geen enkele reden dit type gesprek te juridiseren. 
Het vindt plaats in het besloten verkeer en het gaat om 
zaken die buiten de verklaring vallen. We weten dat de 
accountant veel kennis opbouwt over de onderneming 
en we weten dat hij op grond van zijn opleiding en er-

‘ er Zijn heel wat onderne-
MinGen Met een allerGie voor  
accountantS die Zitten te 
henGelen naar advieSwerk.’
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sen in huis die de controle doen en dan zeggen of het 
goed is of niet goed. Hoe meer ze proberen spullen te 
verkopen in de bestuurskamer, hoe eerder het afgelo-
pen is.”

oVerheidsdienst
Waarom maken we niet een einde aan al deze problemen door  
de overheid te benoemen als opdrachtgever, als werkgever voor  
accountants?
“Nee, dat is niet de oplossing. Je wordt ver teruggewor-
pen wat betreft efficiëntie en effectiviteit. Wat ik nu 
zeg, is misschien niet zo complimenteus voor de over-
heid, maar ik denk niet dat ze het kunnen: een onder-
neming als Philips die begin februari zijn jaarverslag 
in gedrukte vorm presenteert, vereist een accountant 
die in staat is de controle parallel te laten verkopen aan 
dat enorme proces wat bij Philips achter de afsluiting 
zit. Dat komt voor het controleteam neer op een perio-
de waarin zes dagen per week twaalf uur per dag wordt 
gewerkt. Een overheidsdienst heeft daarvoor noch het 
beloningsbeleid, noch de talenten. Dat redt men niet.
Een lichtere optie is het benoemen van de overheid als 
formele opdrachtgever. Maar ik denk niet dat onderne-
mingen de keuze van hun accountant zo maar uit han-
den zullen geven. Specifieke omstandigheden vragen 

Er komen ook strengere regels voor  de scheiding van audit- en advies-
opdrachten. Goede zaak?
“Ook op dat terrein is er al veel gebeurd, er is veel regel-
geving over welke adviesopdrachten in combinatie met 
auditopdrachten kunnen worden gegeven. Maar ook 
hier heerst de perceptie dat het niet genoeg is. Volgens 
mij ligt hier ook een taak voor ondernemingen: die 
zouden duidelijker en stringenter kunnen omschrijven 
wat hun beleid hieromtrent is en dat beleid publiceren, 
op de website van het bedrijf. Of men laat direct zien of 
en welke adviesopdrachten gegund zijn aan de firma 
van de auditor. Ook op dit terrein gebeurt er al heel 
veel, maar blijkbaar komt de boodschap niet goed over: 
wederom een kwestie van communicatie. Daar laten 
we steken vallen. En dat geldt in dit geval voor zowel 
accountants als commissarissen.”

Hoe denkt u in principe over de scheiding tussen audit en advies?
“Ik kan u vertellen dat er heel wat ondernemingen zijn 
met een allergie voor accountants die zitten te henge-
len naar advieswerk. De manier waarop men zijn pun-
ten naar voren brengt, de manier van rapporteren, de 
wijze van communicatie; dat moet duidelijk los staan 
van eventuele vervolgopdrachten, want anders is het 
snel gedaan. Ondernemingen willen gewoon vakmen-
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die van de accountant is altijd vruchtbaar geweest.
Economisch is het ook niet realistisch kantoren te 
splitsen. Er is wereldwijd op grote schaal geïnvesteerd 
in mensen en netwerken en dan kun je moeilijk zeg-
gen: heren, splitst u maar even. Dat gaat niet gebeu-
ren, denk ik. Ik denk wel dat de overheid wat betreft 
regelgeving alles uit de kast zal halen om verdere 
schaalvergroting tegen te gaan. Een big three in 
plaats van een big four, dat zal niet gebeuren. Ik zie  
op termijn wel een vijfde wereldwijde partij zich bij 
de big four voegen, een partij uit India of uit China. 
Tussen nu en tien jaar is die er.”

breder publiek
En hoe is het tegen die tijd gesteld met het maatschappelijk  
vertrouwen in de accountant en de accountancy?
“Voor mij is de vraag: slagen accountants erin beter te 
gaan communiceren? We hadden het net over een aan-
tal onderwerpen waarop er inhoudelijk niet veel ver-
schil is tussen wat de maatschappij vraagt en wat de 
accountant biedt. Maar we krijgen het blijkbaar niet 
voor het voetlicht.
Als er kritiek is op accountants of de accountancy, 
wordt er in eerste instantie meestal ontkennend, 
afwachtend of defensief gereageerd. Dat is een  
symptoom van hetzelfde verschijnsel: communicatief 
niet sterk. Inmiddels is de wil er om constructief mee 
te werken, maar je ziet die oorspronkelijke houding 
|af en toe nog de kop opsteken.
Daar komt nog eens bij dat de aandacht voor de formele 
aspecten van het vak alleen maar lijkt toe te nemen. 
Dat is zorgelijk. Ik weet dat de toezichthouder daar een 
grote rol in speelt en ik vind dan ook dat de AFM de ba-
lans tussen formeel en materieel beter in het oog moet 
houden. Uiteindelijk moet er ook ruimte zijn voor pro-
fessionele oordeelsvorming. Nadruk op formele aspec-
ten zet de accountant aan tot afvinkgedrag en dat is nu 
net waar ondernemingen niet op zitten te wachten. 
Het moet juist assertiever, steviger, prikkelender.'
Communiceer! En niet alleen nu het crisis is. Straks 
ook, als het weer wat rustiger is. Politiek, het maat-
schappelijk verkeer, vertel ze hoe het werkt in de  
accountancy, licht eens een tipje op van de sluier die 
hangt over dat complexe controleproces. Ze kunnen het 
wel hoor, dat is het punt niet. Als een accountant zich 
in concurrentie moet presenteren bij een onderne-
ming, rolt er ineens een heldere presentatie uit van 
twee A4'tjes, met een mooi schema erbij waarin het 
hele controleproces duidelijk is verbeeld. Wat let ons 
die technieken ook te gebruiken om een breder publiek 
te bereiken?” 

Dit is het tweede interview in een serie gesprekken met voormalig voorzit-
ters van big four-kantoren

om specifieke expertise en ik denk dat het bepalen van 
de eisen waaraan de accountant moet voldoen, hoort 
bij het ondernemerschap.”

Advies en audit zijn dus niet te scheiden?
“Vanuit het perspectief van ondernemingen lijkt het 
mij niet efficiënt een totale scheiding tot stand te 
brengen. Bepaalde zaken leg je graag bij de externe 
 accountant neer, zaken die dicht tegen de audit aan 
liggen. Een scheiding op kantoorniveau – zodat er au-
dit only-kantoren ontstaan – is helemaal de dood in de 
pot. Je krijgt problemen met het aantrekken van ta-
lentvolle mensen: die krijgen graag meerdere ontwik-
kelingsmogelijkheden aangeboden. En je krijgt pro-
blemen met het opbouwen van specialistische kennis. 
De combinatie van de invalshoek van de adviseur met 

‘ ik Zie binnen tien jaar een vijfde   
wereldwijde partij Zich bij  
de biG four voeGen, uit india of china.’


